
سرخط خبر
در اجلاسیه اصناف چه گذشت؟

ورود کالاهای ته لنجی ها ممنوع است

گ�روه اقتصادی: روز گذش��ته هفتمين اجلاسيه 
دوره ششم نمايندگان اتاق اصناف ايران با حضور 
اسحاق جهانگيری و محمدرضا نعمت زاده برگزار 
ش��د. به گزارش »وط��ن امروز« وزي��ر صنعت، 
معدن و تجارت در اين مراس��م با اشاره به توافق 
ص��ورت گرفته مي��ان وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت با وزارت کش��ور گفت: براساس اين توافق 
از اي��ن پ��س واردات کالاه��ای ته لنج��ی که از 
سوی مس��افران و ملوانان به کشور وارد می شود، 
ممنوع اس��ت. وی افزود: در مبارزه با قاچاق بايد 
در مبادی ورودی مس��اله را حل کنيم و ببينيم 
چرا مشکل قاچاق داريم؟ در همين راستا معاون 
اول رئيس جمهوری اظهار داش��ت: برای مبارزه با 
قاچ��اق کالا بايد از گلوگاه ها اقدام صورت گيرد و 
می توان از سيس��تم های تعرفه ای از ورود کالای 
قاچ��اق جلوگيری به عمل آورد. وی با اش��اره به 
جلوگي��ری از ورود تعزيرات حکومتی به موضوع 
برخورد با قاچاق کالا گفت: اين موضوع دس��تور 
مستقيم رئيس جمهور به بنده بود تا باعث برهم 
زدن آرامش اصناف در کش��ور نشويم اما اصناف 
بايد با موضوع قاچاق کالا مبارزه کنند. وی يادآور 
ش��د: بيکاری امروز مهم ترين چالش کش��ور به 
حس��اب می آيد و با حرف زدن و منتظر ماندن و 
دست روی دست گذاشتن، مشکلی حل نمی شود. 
معاون اول رئيس جمهور افزود: اصناف نماد اقتصاد 
مقاومتی به حساب می آيند و اگر روزی توانستيم 
همه اقتصاد را در اختيار مردم قرار دهيم به معنی 
آن است که اقتصاد مقاومتی را ايجاد کرده ايم.  وی 
با اش��اره به اينکه يکی از راه های حمايت از توليد 
داخل جلوگيری از ورود کالای قاچاق به کش��ور 
اس��ت، گفت: نبايد بازار خود را به صورت مجانی 
در  اختيار خارجی ها قرار دهيم در همين راستا به 
هيأت های خارجی که به ايران می آيند گفته شده 
است اگر می خواهيد بازار ايران را در دست گيريد 
به کش��ور خود بازگرديد. جهانگيری خاطرنشان 
کرد:کس��ی ک��ه می خواه��د در کش��ور فعاليت 
اقتصادی داشته باشد بايد حتما پروانه و شناسنامه 
اقتصادی بگيرد و نبايد اجازه دهيم بدون مجوزها 
عرصه را بر فعالان اقتصادی قانونی تنگ کنند. وی 
از اتاق اصناف خواست با پيگيری بيشتر سهم خود 
را از محل پرداخت جريمه اصناف بگيرد، چراکه 
در سيستم های دولتی کار با يکبار پيگيری، حل 
نمی شود. وی تاکيد کرد: توليدکننده داخلی حق 
ندارد هر کالای بنجلی را به عنوان توليد داخل به 
مردم بفروش��د. نعمت زاده هم از اصناف خواست 
فضاهای نوين و ديجيت��ال را جدی بگيرند. وی 
افزود: فروشگاه های زنجيره ای بايد با نظم خودشان 
شکل بگيرند به طوری که فقط 5 درصد توزيع در 
دست فروشگاه بزرگ و زنجيره ای است. وی اظهار 
داش��ت: قيمت گذاری در ايران در مراکز توليدی 
متمرکز اس��ت اما در دنيا در مراکز توزيع است؛ 
چه لزومی دارد کالايی در کارخانه قيمت گذاری 
ش��ود. نعمت زاده ادامه داد: صندوق های مکانيزه 
فروش شفافيت ايجاد می کنند و هر ميزان فروش 
بيشتری کنيد ماليات بيشتری پرداخت می شود. 
وی تاکيد کرد: تعرفه پوشاک 75درصد بود که 2 
برابر حساب می ش��د و 147 درصد تعرفه داشت 
الان تعرف��ه را از 75 ب��ه 55 پايي��ن آورديم. وی 
يادآور ش��د: قانون جديد بانک مرکزی در شرف 
بررسی اس��ت و خواهان اين هستيم رئيس اتاق 
اصناف هم در شورای پول و اعتبار حضور داشته 
باشد. علی فاضلی، رئيس اتاق اصناف نيز با اعلام 
اينکه تاکنون يک ريال وام برای ايجاد شهرک های 
صنفی به مجموعه اصناف تعلق نگرفته اس��ت، 
گفت: اصناف برای نص��ب صندوق های مکانيزه 
آمادگی کامل دارند اما ش��رط اين است که ابتدا 
آيين نامه اصناف تصويب و ابلاغ ش��ود و از طرفی 
هم ب��ه آموزش واحدهای صنفی مورد نياز توجه 
شود. فاضلی تصريح کرد: بازار ايران توسط اصناف 
مديريت می شود اما ابزار لازم برای کنترل دست 
مديران اتحاديه ها نيس��ت. وی ادامه داد: ساختار 
بازرسی اصناف در ايران از 17 ماه پيش تاکنون، 
يک ريال دريافت نکرده اس��ت و بازرس��ی بازار از 
محل بودجه اتحاديه های صنفی اداره می ش��ود. 
وی اضافه ک��رد: مجموعه اصن��اف 6/5 ميليون 
شغل ايجاد کرده اما جايگاهی در شورايعالی کار 
و شورايعالی تامين اجتماعی ندارد. فاضلی افزود: 
در ش��رايط رکود 25 درصد از اشتغالزايی کشور 
توسط بخش اصناف است که اگر موانع بنگاه های 
صنفی برطرف ش��ود، می توان اي��ن رقم را تا 4۰ 
درصد افزايش داد. وی خاطر نش��ان کرد: واردات 
بس��ياری از کالاه��ا با اينکه ممنوع اس��ت اما در 
س��طح قابل توجهی در عرضه مشاهده می شود؛ 
به عنوان نمونه واردات ميوه و تره بار ممنوع است 
اما ميوه های وارداتی در بازار مش��اهده می ش��ود 
يا بادام هندی ممنوعي��ت واردات دارد اما بخش 
اصلی آجيل مصرفی را تشکيل می دهد. برای حل 
مساله واردات اين کالاها بايد اجازه واردات رسمی 

به اتحاديه ها صنفی داده شود.

 واردات فرانس��ه از اي��ران در ۹ ماه��ه 2۰16 
ميلادی با افزاي��ش ۳4 برابری به 842 ميليون 
دلار رس��يد. تبادلات 2 کشور نيز با رسيدن به 
يک ميليارد و ۳۰1 ميليون دلار به مثبت ۳8۳ 

ميليون يورو رسيد.
 اسکندر زند، رئيس سازمان تحقيقات، ترويج 
و آموزش کش��اورزی گفت: شناس��ايی و پايش 
آنلاين کشند قرمز، مواد مغذی و هيدروکربنی 

در بندرعباس انجام شد.
 سيدحسن حسينی شاهرودی، عضو کميسيون 
اقتصادی مجلس گفت: 2 موضوع کاهش بهای 
نفت و عدم بازگش��ت کامل بهای نفت کشور از 

جمله دلايل کاهش ارز در بازار آزاد است.
 ف��راز رابعی غلامی، مدي��رکل دفتر مطالعات 
پايه شرکت مديريت منابع آب گفت: تنش آبی 
سومين تهديد جدی کش��ور در شورای امنيت 

ملی اعلام شد.
 ي��ک مق��ام آگاه ب��ه ف��ارس گف��ت: ب��ر اثر 
سرمازدگی های اخير در شمال کشور 5۰۰ هزار 
تن از مرکبات از بين رفته و ما نگران تنظيم بازار 

شب عيد هستيم.
 نماين��ده مردم کرمانش��اه در مجلس با اعلام 
اينکه پرسشی از وزير کار درباره تخلفات سازمان 
تأمين اجتماعی مطرح خواهم کرد، گفت: هنوز 
درباره پرس��ش های قبلی درباره تخلفات شستا 

پاسخ قانع کننده ای دريافت نکرده ام.
 سيدمحمد کيايی، مديرکل دفتر امور گلخانه ها، 
گياهان دارويی و قارچ وزارت جهاد کش��اورزی، 
خروج پياز زعفران از مرزهای کشور را غيرقانونی 
اعلام ک��رد و خواس��تار برخورد دس��تگاه های 

ذی ربط با متخلفان اين امر شد.
 س��يدفرزاد طلاکش، دبيرکل کانون سراسری 
مرغ تخم گذار با بيان اينکه هفته قبل يک مورد 
آلودگی ب��ه آنفلوآنزای پرندگان در قم گزارش و 
واحد آلوده نابود شد، گفت: احتمال دارد مرغ های 

بومی شمال به اين ويروس آلوده باشند.
انجم��ن    مقص��ود اسعدی س��امانی، دبي��ر 
شرکت های هواپيمايی از مذاکره ايرلاين ها برای 
خريد هواپيمای سوخو1۰۰ در هفته جاری خبر 
داد و گفت: مدل تعدادی از 17 هواپيمای ايرباسی 
که قرار است به صورت ليزينگی خريداری شود، 

تعيين شده است.

اسکناس ها با حذف صفر می مانند
رئي��س کل بانک مرکزی با بيان اينکه تبديل 
واح��د پول اي��ران به تومان ج��ای نگرانی ندارد، 
گفت: اين موضوع هزينه چندانی در بر ندارد و در 
صورت تصويب اين پيشنهاد و لايحه در مجلس، 
از اسکناس های چاپ شده می توان تا آخرين لحظه 
استفاده کرد. ولی الله سيف در گفت وگو با تسنيم 
در پاسخ به برخی اظهارنظرها پيرامون هزينه های 
بالای تبديل واحد پول ايران به تومان اظهار داشت: 
در گذشته بحثی داشتيم با عنوان رفرم پولی که 
حذف ۳ صفر يا 4 صفر در آن زمان مورد نظر بود 
که اين مطلب س��ر جای خودش است و به هيچ 
روی نبايد با اين موضوع تداخل داشته باشد. وی 
افزود: تبديل واحد پول ايران به تومان، تنها تطبيق 
قانون براساس عرف جامعه و برای ايجاد سهولت 
و احترام قائل شدن به فرهنگ و در حقيقت ايجاد 
س��هولت روانی برای مردم است؛ به همين دليل 
وقتی لايحه قانونی بانک مرکزی در دولت بررسی 
 می ش��د در آن ماده ای بود که اشاره داشت واحد 
پول ريال اس��ت و از 1۰۰ دينار تشکيل می شود. 
اين بحث طرح ش��د که ريال برمی گردد به 7۰ تا 
8۰ س��ال قبل و در آن زم��ان هم مردم هيچ گاه 
با آن کنار نيامدند و هميشه تومان واحدی است 
که مردم در محاوره ها و به صورت لفظی استفاده 
می کنند. سيف خاطرنشان کرد: اين موضوع جنبه 
احترام گذاردن به ذهنيت در جامعه بود و بر اين 
اس��اس آن ماده به اين نحو درست شد که واحد 

پول در ايران تومان و مرکب از 1۰ ريال باشد.

پیشنهادکاهش 40 درصدی بیمه ثالث 
رئيس کل بيمه مرکزی از ارائه پيشنهادی به 
ق��وه قضائيه برای کاه��ش 4۰درصدی نرخ حق 
بيمه ش��خص ثالث خبر داد. به گزارش تسنيم، 
عبدالناص��ر همتی در اين ب��اره گفت: طبق ماده 
2۹7 قانون مجازات اس��لامی 6 نوع نرخ ديه در 
نظر گرفته ش��ده اس��ت و کس��ی که بايد آن را 
پرداخت کند می تواند يکی از آنها را انتخاب کند. 
همتی افزود: براساس فتوای مقام معظم رهبری 
در سال 74 انواع سه گانه احشام يعنی شتر، گاو 
و گوسفند به عنوان مبنای ديه تعيين شد و بعد 
چون ش��تر ارزان تر است، چندس��الی است که 
قيمت شتر مبنای تعيين ارزش ريالی ديه تعيين 
شده است.  وی افزود: الآن اگر شما بخواهيد يک 
پرايد را بيمه کنيد بايد ۹۰۰ هزار تومان حق بيمه 
شخص ثالث بپردازيد. وی تصريح کرد: در قانون 
مجازات اسلامی پرداخت درهم نقره برای ديه نيز 
پيش بينی شده است که با قيمت امروز 1۰ هزار 
درهم نقره در حدود 1۰7 ميليون تومان می شود. 
به گفته وی، 1۰7 ميليون تومان نسبت به 1۹۰ 
ميلي��ون تومان نرخ حق بيمه بيش از 4۰ درصد 
کاهش نشان می دهد يعنی بيمه نامه ۹۰۰ هزار 

تومانی را می توان 5۰۰ هزار تومان فروخت.

اصناف

3اقتصاد

گروه اقتصادی: طرح استيضاح عباس آخوندی، وزير 
راه وشهرسازی که هفته گذشته تقديم هيات رئيسه 
شد با انتش��ار برخی گزارش ها وارد فاز تازه ای شده 
 اس��ت. به گ��زارش »وطن ام��روز«، حادث��ه برخورد

2 قطار در س��منان موجب ش��د وضعيت نابسامان 
حوزه حمل ونقل ريلی بيش از پيش مشخص شود. 
با گذش��ت ۳ هفته از حادثه برخ��ورد ناگوار 2 قطار 
در سمنان حالا مشخص شده بی کفايتی مديريتی 
در بروز اين حادثه نقش چش��مگيری داشته است. 
حتی برخ��ی نمايندگان مجلس حام��ی دولت نيز 
اطلاع داده اند که وزارت راه وشهرسازی برای انحراف 
بررسی علل وقوع اين حادثه به جعل سند اقدام کرده  
است! عضو کميسيون صنايع و معادن مجلس با تاکيد 
براينکه جان باختگان حادثه قطار سمنان تاوان ضعف 
مديريت و نظارت مسؤولان را پس داده اند، گفت: با 
توجه به گزارش های واصله درباره جعل اس��ناد پس 
از تص��ادف، عدم کفايت وزير راه وشهرس��ازی محرز 
است. ولی ملکی با تاکيد بر اينکه مطرح شدن طرح 
اس��تيضاح وزير راه وشهرسازی در پی حادثه تصادف 
2 قطار در س��منان رخ داده است، اظهار کرد: طبق 
گزارش هاي��ی ک��ه در رابطه با اين حادث��ه دريافت 
کرده ايم؛ خطای نيروی انسانی و سيستم هوشمند 
محرز اس��ت، از اين رو اين 2 عامل نش��ان از ضعف 
مديريتی است. وی با بيان اينکه جان باختگان  اين 
حادث��ه تاوان ضعف مديريت و نظارت مس��ؤولان را 
پس داده اند، افزود: اس��تيضاح وزير راه وشهرس��ازی 
برای جلوگيری از تکرار چنين حوادثی در دستور کار 
نمايندگان مجلس قرار گرفته است. وی با بيان اينکه 
سهل انگاری مسؤولان نبايد ديگر تکرار شود، تصريح 
کرد: با برکناری وزير راه وشهرس��ازی همه مسؤولان 
متوج��ه ضرورت اعمال دقت نظ��ر در حيطه کاری 
خود شده و از بروز چنين حوادثی جلوگيری خواهند 
کرد. نماينده مردم مشکين شهر در مجلس با تاکيد 
براينکه در پی حادثه يادش��ده انتظار ما کناره گيری 
وزير و استعفای وی بود، گفت: متاسفانه اين اتفاق از 
سوی وزير رخ نداد، از اين رو نمايندگان به جمع آوری 
امضا برای استيضاح وی روی آوردند. ملکی ادامه داد: 
با برکنار شدن وزير راه وشهرسازی در نتيجه استيضاح  
آخوندی، ساير وزرا و مسؤولان به جديت قانون مداری 
در کشور پی برده و به وظايف خود بهتر عمل خواهند 
کرد. وی با بيان اينکه نبايد از کنار بی مس��ؤوليتی ها 
به س��ادگی گذش��ت به خانه ملت گفت: باتوجه به 
گزارش های واصله درباره جعل اسناد پس از تصادف، 

عدم کفايت وزير راه وشهرسازی محرز است.

ماجرای جعل سند ■
عضو کميس��يون برنامه و بودجه مجلس با تاکيد 
ب��ر اينکه وزير راه بايد اس��تعفا و خود را به دس��تگاه 
قضا معرفی کند، گفت: وزارت راه بعد از آتش س��وزی 
2 قطار و برای فرار از مس��ؤوليت جعل سند کرد. به 
گ��زارش خانه ملت؛ غلامعل��ی جعفرزاده ايمن آبادی، 
نماينده مردم رشت و نايب رئيس فراکسيون مستقلين 
مجلس دهم درباره اس��تيضاح عباس آخوندی، وزير 
راه وشهرس��ازی در پی حوادث اخي��ر در مباحث راه  
بويژه حادثه تصادف قطار س��منان گفت: درباره اين 
حادثه بررسی های زيادی انجام شده است و به يقين 
می توان گفت تصميم برای استيضاح آخوندی سياسی 
نيست. اين نماينده حامی دولت تصريح کرد: تقصيرها 
را به گردن سوزنبانی می اندازند که حتی يک ساعت 
آموزش ضمن خدمت نديده اس��ت. عضو کميسيون 
برنامه و بودجه و محاس��بات مجلس شورای اسلامی 
در ادامه اين مطلب افزود: نبايد با اين رويکرد که بايد 
از دولت حمايت کرد چش��م خ��ود را بر واقعيت زنده 
زنده سوخته شدن هموطنان مان در اين حادثه ببنديم.

دستگاه های خریداری شده توس�ط وزارت راه  ■
تقلبی بوده است

وی با اشاره به نقص تجهيزات و دستگاه های به کار 
رفته در لکوموتيورانی و قطارها تصريح کرد: متاسفانه 
دستگاه هايی که وزارت راه از چين خريد تقلبی بوده و 

در 18 ماه 4 هزار خطا داشته  است يعنی به قرار روزی 
7 و نيم خطا و هيچ اقدامی در جهت رفع اين خطاها 
انجام نشده اس��ت. نايب رئيس فراکسيون مستقلين 
ولايی مجلس همچنين گفت: چطور دستگاه ها در اين 
درجه حرارت يخ بس��ته ولی قطار در سيبری حرکت 
می کند و يخ نمی بندد؟ جز اين است که دستگاه های 
قلابی خريده اند و کلک زده اند و متوجه هم نشده اند و 
در برابر بروز خطاهای مکرر آن نيز سهل انگاری کردند؟ 
جعفرزاده ايمن آبادی همچنين تاکيد کرد: افرادی که 
می گوييم عامل خطای انسانی  بودند حتی يک ساعت 
آموزش ضمن خدمت نديده و سوزنبان عادی بوده اند 
و اينها را مقصر کرده اند و می خواهند سر اينها را ببرند، 
در حالی که موضوع از اس��اس به اين ش��کل نيست. 
وی ادامه داد: بخشنامه و شيوه نامه ای که 2 ماه صادر 
شده مورد هيچ اقدامی قرار نگرفته و هيچ نظارتی هم 
بر اين عدم آموزش نشده است. جعفرزاده ايمن آبادی 
همچنين گفت: بعد از اتفاق آتش س��وزی ش��روع به 
جعل سند کرده اند و برخی مدارک بعد از آتش سوزی 
جعل شده است و اين شجاعت نبوده که بگويند مقصر 
بوديم. نايب رئيس فراکسيون مستقلين مجلس ادامه 
داد: زمان آتش س��وزی و تص��ادف درهای قطار قفل 
می ش��ود و يک چکش نبوده که شيش��ه را بشکنند 
و بي��رون بياين��د. وی افزود: تصور کني��د اعضايی از 
يک خان��واده برخی برای هواخوری بي��رون آمده اند 

و در هم��ان زم��ان تصادف رخ داده، از بيرون ش��اهد 
زنده زنده س��وختن خانواده های ش��ان در قطار بودند 
و هيچ امکانی برای شکستن شيش��ه ها نبوده است. 
جعفرزاده ايمن آب��ادی با اش��اره به س��رعت غيرمجاز 
حرکت قطار گفت: قطاری که بايد به صورت دس��تی 
حرکت می کرده و حداکثر س��رعت آن ۳۰ کيلومتر 
بوده اجازه حرکت 1۳2 کيلومتر در س��اعت را داشته 
اس��ت. وی افزود: تغيير شيب نيز با 2۰ دقيقه تاخير 
انجام  شده و بحق با اين اوضاع تا قبل از اين تصادف 
ني��ز خدا به ما رحم کرده اس��ت.اين نماينده مجلس 
دهم تاکيد کرد: براساس اصول مديريت قطار، هر 5۰ 
کيلومتر بايد يک قطار باشد در حالی که مجوز هر 4 
کيلومتر يک قط��ار را داده اند و اين ضريب امنيتی را 
کاه��ش می دهد چرا که احتمال تصادفات را افزايش 
می دهد. جعفرزاده ايمن آبادی خاطرنشان کرد: چطور 
پيش بينی نشده که بايد خدمات اورژانسی ارائه شود 
و تا اين اندازه خدمات دير رس��يده است. نايب رئيس 
فراکسيون مستقلين ولايی مجلس تاکيد کرد: ضمن 
احترامی که برای همه اعضای دولت قائل هس��تم اما 
آقای آخوندی بايد اس��تعفا می داد و مردانه خود را به 
دستگاه قضا معرفی می کرد؛ اين چه حرفی است که 
در اس��تيضاح از خودم دفاع می کنم. وی تصريح کرد: 
5۰ نفر سوختند و هر جور بررسی می کنيم وزارت راه 

و راه آهن مقصر است.

نماینده حامی دولت در مجلس: وزیر راه باید استعفا دهد، چون وزارت برای انحراف بررسی حادثه برخورد 2 قطار سند جعل کرده است

اصرار آخوندی به ماندن بر سر راه!
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گروه اقتصادی: گزارش کميسيون 
عال��ی س��وانح راه آه��ن از فاجعه 
برخورد 2 قطار در سمنان به جای شفاف سازی درباره 
علل بروز حادثه به ابهام ها افزوده اس��ت. کميسيون 
عالی سوانح راه آهن اعلام کرده پس از بررسی  کارکرد 
سيستم کنترل اتوماتيک قطار، اطمينا ن حاصل  شد 
در س��انحه هفت خوان تع��دادی از کارکنان راه آهن 
شمال شرق مستقيم نقش داش��ته اند. جالب اينکه 
اين گزارش کاملا به سود سيستم کنترل اتوماتيک 
قطار ATC بوده و از خطاهای گذشته اين سيستم 
و تاثير غيرمستقيم بر حادثه چشمپوشی شده است. 
در گزارش کميسيون عالی سوانح راه آهن آمده است: 
در بخش »س��انحه ريلی« از کارکرد درس��ت 
سيستم کنترل اتوماتيک قطار ATC  اطمينا ن 
حاصل  شد و وقوع سانحه ناشی از خطای انسانی 
تعدادی از کارکنان راه آهن شمال ش��رق يک که 
به طور مس��تقيم نقش داش��ته اند مشخص شد. 
نوع قصور تعيين ش��د و نظريه کميس��يون عالی 
سوانح برای ادامه رسيدگی مطابق رويه قانونی به 

قوه قضائيه ارسال می شود.
ابهامات ■

در حادث��ه برخورد 2 قطار در س��منان ابهامات 
بس��ياری وجود دارد که مس��ؤولان نتوانسته اند اين 

ابهام ها را بر طرف کنند.
چرا قطار اول خراب شده بود؟ ■

مشخص نشده اس��ت خرابی سيستم ترمز چه 
بوده اس��ت؟ آيا ادعای اينکه عامل خرابی يخ زدگی 
بوده است صحت دارد يا خير؟ مطابق استانداردهای 
مربوط به تحليل سوانح ريلی، يک تيم متخصص بايد 
جوانب را به طور دقيق و فنی بررسی کند و نه صرفا با 
عبارات کلی و غير فنی نظير اينکه سيستم ترم خراب 
اس��ت؟ نقش راه آهن در دادن مجوز سير و حرکت 
به قطاری که خرابی ترمز داش��ته چه بوده اس��ت؟ 
شايد اساس��ا نقص يخ زدگی نبوده و ايرادات مربوط 
به سيس��تم کنترل لکوموتيو بوده است؟ مشخص 
کردن اين موارد حداقل های يک بازرسی فنی است 

که نشده است.
چطور قطار از حالت اتوماتیک خارج شد؟ ■

در گ��زارش آقای ترکان مش��خص نش��ده چرا 
سيس��تم ATC و CTC که قرار بوده است مطابق 
تبليغات آقای دکتر آقايی و دکتر آخوندی از شرکت 
مه��اران )مجری طرح ATC و CTC( و س��خنان 
چند ماه قبل آقای س��عيد محم��دزاده )مديرعامل 
جديد راه آهن( که گفته بود »با سيستم ATC  اگر 
لکوموتيوران هم مرحوم شود، حادثه ای رخ نمی دهد 
و با اين سيستم چنانچه لکوموتيوی بخواهد از چراغ 

قرمز عبور کند به صورت خودکار متوقف می شود يا 
زمانی که به ايستگاه نزديک می شود در هر سرعتی 
که باشد، سرعتش به ۳۰ کيلومتر در ساعت کاهش 
می يابد« عمل کند، عمل نکرده است؟ در اين رابطه 

ابهامات زير در گزارش آقای ترکان وجود دارد.
الف- مطابق اس��تانداردهای ايمن��ی ريلی، حداقل 
انتظار از هر سيس��تم ايمنی ريلی آن است که بايد 
سطوح دسترسی مختلفی برای کاربران تعريف کند و 
بالاترين سطح دسترسی ATC و CTC در اختيار 
مرکز اصلی کنترل )در اينجا مديريت مرکزی راه آهن 
در ساختمان مجلل آفريقا( و حداقل سطح دسترسی 
در اختيار لکوموتيوران و خدمه باش��د. حال چرا در 
اينجا بيشترين سطح دسترسی بر عکس در اختيار 

لکوموتيوران بوده است؟
ب- از آن مهم تر چرا مديريت کنترل ترافيک مرکزی 
راه آهن )آقای مهندس آشوری و خدايی( در شرايط 
بحرانی که يک لکوموتيو )تبريز- مش��هد( در خط 
متوقف بوده اس��ت ناظر بر کنترل ش��بکه نبوده اند 
و اج��ازه داده اند مرکز کنترل نواحی و لکوموتيوران 

تصميم گيری کنند.
ج- طبق اطلاعات و آمار موثق، سيس��تم ATC و 
CTC راه آهن در 6 ماه اول س��ال ۹4 تعداد ۳۹۹8 
مورد خطا داشته که تعداد بسيار زيادی از آنها عمده و 
خطرناک بوده است و حتی در مراحل مختلف با سبز 
و قرمز کردن های بی مورد )چوپان دروغگو( مسؤولان 
ترافيک شهرستان ها را سرگردان و گيج کرده است. 
چه کاس��ه ای زير نيم کاس��ه بوده است که مديران 
راه آهن )آقايی، محمدزاده، خدايی، يزدانی، نقی زاده 
و...( سعی در سرپوش نهادن بر خرابی ها داشته اند؟ آيا 
از نظر هر فرد عامی و حتی بی سواد اين افراد متهمان 
رديف اول سانحه نيستند؟ چرا در گزارش آقای دکتر 

ترکان به اين موضوع اشاره نشده است؟  

ه�- چرا به رغم اينکه کارشناس��ان مجرب راه آهن 
و همينط��ور متخصصان دانش��گاه راه آه��ن علم و 
صنع��ت بارها ناکارايی سيس��تم ATC و CTC را 
ب��ه هيات مديره راه آهن اطلاع رس��انی ک��رده بودند 
اي��ن موضوع مورد توجه قرار نگرفته اس��ت؟ چرا به 
اي��ن موارد فنی، نظارتی و مديريتی که اتفاقا از نظر 
هر انسان منصف و غيرکارشناسی هم عوامل اصلی 
بروز سانحه بوده اند در گزارش آقای مهندس ترکان 
اشاره ای نشده اس��ت؟ درست است که نبايد کسی 
را متهم کرد اما بايد بازرس��ی تمام عيار همه جانبه 
و علمی و دقيق باش��د. چيزی که متاس��فانه ديده 

نمی شود.
سیستم ATC چرا سرعت قطار دوم را کنترل  ■

نکرد؟
ترکان در مصاحبه ای گفته است:  به دليل شيب 
تند مسير، س��رعت قطار سمنان- مشهد به 1۳2 
کيلومتر بر ساعت می رس��د. لکوموتيوران 8 ثانيه 
مانده به برخورد قطار تبريز- مشهد متوجه اين قطار 
می شود که ترمز می کند ولی قطار با سرعت 118 
کيلومتر به قطار تبريز- مشهد برخورد می کند. در 
اين رابطه مشخص نشده است که منظور از شيب 
تند چند درصد است؟ به علاوه مشخص نشده است 
آيا در قس��متی از خط که س��انحه رخ داده قوسی 
وجود داش��ته اس��ت يا خير؟ اگر بوده قوس چند 
درصدی بوده اس��ت؟ اين اطلاعات و مش��خصات 
فنی حداقل اطلاعاتی است که بايد در يک گزارش 
فنی مطرح می شد. مسؤولان راه آهن اظهار کرده اند 
به دليل وجود قوس، لکوموتيوران قطار س��منان- 
مشهد قطار متوقف ش��ده تبريز- مشهد را نديده 
اس��ت. مطابق اس��تاندارد راه آهن ايران، در نواحی 
قوس دار و شيب دار بايد سرعت مجاز قطار تا حدود 
5۰ درصد حداکثر سرعت مجاز خط)16۰ کيلومتر 

بر ساعت( يعنی تا حدود 8۰ کيلومتر بر ساعت کم 
شود. چرا مسؤولان راه آهن سرعت مجازی برابر با 
14۰ اع��لام کرده اند. واقعا چرا؟ چرا علائم کاهش 
سرعت در قوس و شيب مذکور نبوده است؟ شايد 
مهم ترين علت بروز س��انحه در اينجا نهفته باشد 
که متاسفانه توسط کميته محترم بازرسی سانحه 
فراموش ش��ده اس��ت. آقای مهندس ترکان، بايد 
مش��خص می کردند چرا توسط راه آهن و برخلاف 
استانداردها سرعت مجاز در آن ناحيه پرخطر 14۰ 
کيلومتر منظور شده است؟ 2- بايد مشخص کنند 
چرا س��رعت لکوموتيو در ناحيه شيب و قوس دار 
مذکور کنترل نشده و قطار با سرعت 118 کيلومتر 
بر ساعت به قطار جلويی خود برخورد کرده است. 
آيا نمی توان گفت يکی از عوامل و شايد تنها عامل 
اصل��ی بروز و ش��دت اي��ن حادثه س��رعت زياد و 

غيرمجاز قطار سمنان- مشهد بوده است؟
مقصر اصلی شیب بوده است؟ ■

مقصر اصلی مامور و متصدی سی تی سی تهران- 
مش��هد در ايستگاه ش��اهرود اس��ت که در شيفت 
جديد)نوب��ت کاری( وارد محل کار خود می ش��ود و 
به ماموران ايس��تگاه قطار سمنان- مشهد می گويد 
سيستم را از حالت اتوماتيک به حالت دستی بگذارند 
و حرکت کنند. اين نتيجه گيری وقتی می تواند قابل 

قبول باشد که:
1- بازرسی توسط تيمی متخصص در امور ايمنی و 
س��ير و حرکت ريلی)شامل کارشناس ناوگان ريلی، 
کارش��ناس خط، کارش��ناس ايمنی و سوانح ريلی، 
کارشناس کنترل ترافيک ريلی و...( صورت می گرفت 
و عوام��ل اصلی ديگر بروز س��انحه ب��ه صورت فنی 

شناخته می شد.
2- حداقل انتظار از يک سيستم مناسب و استاندارد 
کنترل ترافيک مرکزی آن است که بتواند در مواقعی 
که قس��متی از خط ب��ه دليلی مش��کل دارد، امور 
س��ير و حرکت را کنترل کند و نه برعکس توس��ط 
لکوموتيوران يا هر ش��خصی غيرفعال شود. در اين 
رابطه اگر بررس��ی های کارشناسانه ای صورت گيرد 
شايد مس��ؤولان کنترل ترافيک مرکزی راه آهن در 
ساختمان خيابان آفريقا مقصر اصلی تعيين شوند. در 
اطلاعيه شماره يک کميسيون سوانح راه آهن آمده 
است که 5 دستگاه س��الن قطار مسافری سمنان- 
مشهد متعلق به شرکت ريل تبابر سبا بوده است. در 
گزارش آقای ترکان اشاره ای نشده است که تعميرات 
و بازسازی اين واگن ها براساس استاندارد بوده يا خير. 
چرا بايد براحتی بسوزند. شرکت ريل ترابر سبا همان 
شرکت قبلی آقايان خلفی و باقری است که مسؤول 

بازسازی اين واگن ها بوده اند.

گزارش »وطن امروز« از سوالات بی جواب برخورد دو قطار در سمنان:

 لاپوشانی نقش مدیران در فاجعه هفت خوان
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